

P.O.Box 8718, Beijing 100080, China	Journal of Software, Oct. 2005,16(10):1853-1858
E-mail: jos@iscas.ac.cn	ISSN 1000-9825, CODEN RUXUEW, CN 11-2560/TP
http://www.jos.org.cn	Copyright © 2005 by The Editorial Department of <i>Journal of Software</i>

# 国家自然科学基金在自然语言处理领域近年来资助的已结题项目综述

徐琳, 赵铁军

[Full-Text PDF](#) [Submission](#) [Back](#)

徐琳<sup>1</sup>, 赵铁军<sup>2</sup>

<sup>1</sup>(国家自然科学基金委员会 信息科学部,北京 100085)

<sup>2</sup>(哈尔滨工业大学 计算机学院,黑龙江 哈尔滨 150001)

作者简介: 徐琳(1964—),女,浙江宁波人,博士,副教授,主要研究领域为计算机图形学,人工智能;赵铁军(1962—),男,博士,教授,主要研究领域为自然语言处理,机器翻译技术.

联系人: 徐琳, Phn: +86-10-62327141, E-mail: xulin@mail.nsf.gov.cn, http://www.nsf.gov.cn

Received 2005-09-20; Accepted 2005-09-21

## Abstract

In this paper, summarization of results of program funded by NSFC in the field of natural language processing in recent years is given, including summarization of Chinese information processing technology, natural language processing application technology, minority language information processing technology.

Xu L, Zhao TJ. Summarization of results of program funded by NSFC in the field of natural language processing in recent years. *Journal of Software*, 2005,16(10):1853-1858.

DOI: 10.1360/jos161853

<http://www.jos.org.cn/1000-9825/16/1853.htm>

## 摘要

对国家自然科学基金近年来在自然语言处理领域资助的已结题项目进行了综述,内容涉及中文信息处理技术项目总结、自然语言处理应用技术项目总结以及少数民族语言信息处理技术项目总结.

基金项目: Supportedf Chi展计划(863)

## References:

[1] Chen ZS, Zhou Q, Zhao Q. Situation——A suitable framework for organizing and positioning lexical semantic knowledge. *Computational Linguistics and Chinese Language Processing*, 2002,7(2):1-36.

[2] Mei LJ, Zhou Q. Merge information in hownet and TongYiCi CiLin. *Journal of Chinese Information Processing*, 2005,19(1):63-70 (in Chinese with English abstract).

[3] Liu BQ, Wang XL. User-Oriented Chinese language model and its machine learning. *Journal of Harbin Institute of Technology*, 2004,36(2):150-153 (in Chinese with English abstract).

[4] Zhao Y, Wang XL, Liu BQ, Guan Y. Applying class triggers in Chinese POS tagging based on maximum entropy model. In: Proc. of the 3rd Int'l Conf. on Machine Learning and Cybernetics. Vol 3. 2004. 1641-1645.

[5] Yang HY, Wang HL. A study of MT oriented ontology building. 2005.  
<http://preprint.nstl.gov.cn/newprint/Upload/2005/1120115765651.pdf>

- [6] Wang HF, Mei Z. Robust pronominal resolution within Chinese text. Journal of Software, 2005,16(5):700-707 (in Chinese with English abstract). <http://www.jos.org.cn/1000-9825/16/700.htm>
- [7] Lü XQ, Guo J, Yao TS. Knowledge bases in English-Chinese machine translation system ECT. Mini-Micro Systems, 2004,25(8): 1482-1485 (in Chinese with English abstract).
- [8] Li F, Sheng HY. Research on information retrieval and information extraction. Application Research of Computers, 2002,19(1): 16-18 (in Chinese with English abstract).
- [9] Zheng SF, Liu T, Qin B, Li S. Overview of question-answering. Journal of Chinese Information Processing, 2002,16(6):46-52 (in Chinese with English abstract).
- [10] Zhang Y, Liu T. Experimental investigation of online client-server based on set of familiar question. In: Proc. of the 8th National Computational Linguistics Joint Conf. Beijing: Tsinghua University Press, 2005. 474-480 (in Chinese with English abstract).
- [11] Chen YM, Wang XL, Liu YC, Lou XZ. Automatic text summarization based on topic and content. Computer Engineering and Applications, 2004,40(33):11-15 (in Chinese with English abstract).
- [12] Mu C, Yuan BS, Silamu W, Li LW. Design and implementation of processing platform for Uighur, Kazak, Kirgiz, Chinese and English. Computer Engineering, 2004,30(10):71-73 (in Chinese with English abstract).

附中文参考文献:

- [2] 梅立军,周强.知网与同义词词林的信息融合研究.中文信息学报,2005,19(1):63-70.
- [3] 刘秉权,王晓龙.一种面向用户的语言模型及其机器学习的方法.哈尔滨工业大学学报,2004,36(2):150-153.
- [5] 杨海燕,王惠临.面向机器翻译的本体构建初探. <http://prep.istic.ac.cn/eprint/Upload/2005/1120115765651.pdf>
- [6] 王厚峰,梅铮.鲁棒性的汉语人称代词消解.软件学报,2005,16(5):700-707. <http://www.jos.org.cn/1000-9825/16/700.htm>
- [7] 吕学强,郭军,姚天顺.英汉机器翻译系统ECT中的知识库.小型微型计算机系统,2004,25(8):1482-1485.
- [8] 李芳,盛焕焯.信息检索与信息抽取技术的研究.计算机应用研究,2002(1):16-18.
- [9] 郑实福,刘挺,秦兵,李生.自动问答综述.中文信息学报,2002,16(6):46-52.
- [10] 张宇,刘挺.基于常见问题集的在线客服实验研究.见:第8届全国计算语言学联合学术会议论文集.北京:清华大学出版社,2005.474-480.
- [11] 陈燕敏,王晓龙,刘远超,楼喜中.一种基于文章主题和内容的自动摘要方法.计算机工程与应用,2004,40(44):11-15.
- [12] 缪成,袁保社,吾守尔(斯拉木,李莉维.哈、柯、汉、英多文种处理平台的设计与实现.计算机工程,2004,30(10):71-73.